

中国图书馆学报 2012 年(第 38 卷)总目次

抓住机遇 开拓创新 加快推进我国数字图书馆建设

——在 2011 年中国图书馆年会暨中国图书馆

学会年会上的主旨报告 ······ 周和平(01):4

专题:关联数据研究

RDA 与关联数据 ······ 刘 炜等(01):34

关联数据开放应用协议 ······ 张春景等(01):43

关联数据发布技术及其实现

——以 Drupal 为例 ······ 夏翠娟等(01):49

图书馆关联数据:机会与挑战 ······ 林海青等(01):58

专题:公共文化服务体系中的图书馆

示范区(项目)创建与公共图书馆发展

····· 李国新(03):4

嘉兴模式的延伸与深化;从总分馆体系到

图书馆服务体系 ······ 李超平(03):12

示范区创建中深化“苏州模式”的制度设计研究

····· 邱冠华(03):20

专稿:数字图书馆规范研究

网络环境下知识组织规范研究与设计

····· 王 军 卜书庆(04):39

研究论文

高校图书馆员工心理契约三维度模型实证研究

····· 李廷翰 柯 平 陆晓红 俞传正(01):68

面向用户需求的图书馆移动信息服务

····· 范意宏(01):76

信息行为集成化研究框架初探

····· 王知津 韩正彪(01):87

期刊引用认同指标在期刊评价中的适用性分析

····· 苏芳荔 孙建军(01):96

作者耦合分析:一种新学科知识结构发现方法的

探索性研究 ······ 马瑞敏 倪超群(02):4

基于成本效益分析的公共图书馆经济价值研究

····· 李超平 叶 斌(02):12

中外图书情报学研究方法量化比较

····· 张 力 唐健辉 刘永涛 韩松涛

潘有能 陈丽君 叶 鹰(02):21

美国州公共图书馆员职业认证制度比较研究

····· 冯 佳(02):28

基于字角色标注的中文书目关键词标引研究

····· 邓三鸿 王 吴 秦嘉杭 苏新宁(02):38

基于需求的高校图书馆 2.0 个性化信息服务

模式研究 ······ 冯英华 刘 磊(02):50

基于 F1000 与 WoS 的同行评议与文献计量

相关性研究 ······ 宋丽萍 王建芳(02):62

科技文献跨语言推荐模型研究 ······ 赖院根(02):70

知识交流研究现状可视化分析

····· 邱均平 杨思洛 宋艳辉(02):78

中文知识组织系统形式化语义描述标准体系研究(一)

——扩展 SKOS 实现传统受控词表全描述

····· 曾新红(03):57

可适用于我国图书馆的著作权例外立法框架研究

····· 黄国彬(03):69

交互式跨语言信息检索中用户行为研究

····· 吴 丹(03):78

学术博客知识交流与共享心理诱因研究

····· 甘春梅 王伟军 田 鹏(03):91

基于计量分析的馆藏资源语义理论研究

····· 邱均平 余 凡(04):71

基于语义的馆藏资源深度聚合研究

····· 贺德方 曾建勋(04):79

我国古籍、纸质文物与档案保护比较研究

····· 刘家真 廖 茜(04):88

图书馆学情报学高影响力论文特征及所反映的

学科差异分析 ······ 周晓英 董 伟

朱小梅 隋 鑫(04):99

叙词表融合方法研究 ······ 吴雯娜 王 星(04):110

开放存取论文下载与引用情况计量研究

····· 牛昱昕 宗乾进 袁勤俭(04):119

我国农村地区公共图书馆建设的诸城模式研究

- 臧运平 宋桂娟 郑满生
牟肖光 姜仁珍 于良芝(05):4
- OpenCSDB: 关联数据在科学数据库中的应用研究
沈志宏 张晓林 黎建辉(05):17
- 大型文献数字化项目元数据互操作调查与启示
宋琳琳 李海涛(05):27
- 网络图像检索提问式调整行为研究 曹 梅(05):39
- 中国与欧盟、澳大利亚知识管理标准比较研究
徐少同(05):49
- 我国文科领域知识扩散之引文网络探析
赵 星 谭 曼 余小萍
闫现洋 叶 鹰(05):59
- 图书馆服务中儿童权利原则研究 范并思(06):38
- 美国公共图书馆经费保障制度研究 刘 璇(06):47
- 面向关联数据的语义数字图书馆资源描述与组织框架设计与实现 欧石燕(06):58
- 网络资源层次组织规律定量研究
陈 靳 罗鹏程 刘晓兵 陆 焉(06):72
- 基于自动标引的《中分表》改造及测评研究
何 琳 何 娟 阎素兰(06):81
- 基于共现分析的语义信息检索研究
邱均平 楼 雯(06):89
- ### 综述评介
- 图书情报与档案管理学科未来五年重点研究领域与选题
——《高校哲学社会科学管理学部图书情报与档案管理学科战略规划研究报告》解读
叶继元(01):105
- 国外本体协调研究前沿进展及热点分析
滕广青 毕 强(01):113
- 国内外数字图书馆可用性评价研究历史与流派
马翠娟 邱明辉 曹树金(02):90
- 国外互联网信息可信性研究发展历程及特征分析
胡 磊(02):100
- 国外图书馆、档案馆和博物馆数字资源整合研究进展
肖希明 郑 燃(03):26
- 促进社会包容
——美国社群信息学研究述评
李 刚 孙建军 傅丽萍(03):40
- 图书馆学理论的使命与担当
——第六次全国图书馆学基础理论研讨会综述
黄红华 周佳贵(03):51
- 关于“十二五”时期我国公共图书馆事业发展的战略思考
——《全国公共图书馆事业发展“十二五”规划》解读
申晓娟 胡 洁 李 丹(04):4
- 将青少年纳入信息贫困研究视野: 来自青少年信息行为研究的证据
刘 亚(04):12
- 发达国家图书档案事业结盟与合作战略规划综述
马海群(04):21
- 美国公共图书馆史文献评述 郑永田(04):29
- 用户生成内容(UGC)概念解析及研究进展
赵宇翔 范 哲 朱庆华(05):68
- 1989 年以来国内外数字鸿沟研究回顾: 内涵、表现
维度及影响因素综述 闫 慧 孙立立(05):82
- 国外协同信息检索行为研究述评
吴 丹 邱 瑾(06):100
- 数字化语境下信息科学多元研究范式探析
王 琳(06):111
- 中国图书馆学会年会创新发展路径探讨
霍瑞娟(06):121
- ### 探索交流
- 研究图书馆 2020: 嵌入式协作化知识实验室?
——张晓林(01):11
- 对我国本土图书馆基金会的探索
——杭州市图书馆基金会调查报告
刘兹恒 严越君(01):21
- 对《数字图书馆安全管理指南》及其“解读”
的辨析 黄水清 任 妮(01):25
- 我国古籍保护事业可持续发展思考
陈红彦 刘家真(02):107
- 尊经重教以成“为治之具”
——中国古代文献分类活动的思想宗旨
蒋永福(02):117
- 关联数据映射语言: R2R
陶 俊 孙 坦 刘 峰(03):100
- 谭卓垣研究史料考证
——读《谭卓垣生平与图书馆学成就考察》与郑锦怀商榷
周 蔚(03):110
- 论图书馆社会责任的研究内容 白君礼(03):117
- 机构知识库内容保存与传播权利管理
张晓林 张冬荣 李 麟
曾 燕 王 丽 祝忠明(04):46
- 内容和媒介类型: RDA 与 ISBD 对比分析

.....	胡小菁(04)	:55	PDA(Patron Driven Acquisitions)辨析	
DDC与《中图法》组合类目映射探讨		 卞丽芳 袁 润 王正兴(05) :109	
.....	贾君枝 郝倩倩(04)	:63	图书馆学研究中问题意识摭拾 白君礼(05) :115
中文社会科学引文索引(CSSCI)的设计与 应用价值	苏新宁(05)	:95	在图书馆设立典籍博物馆的思考 张志清(06) :4
从一般资料标识到内容形式和媒介类型 ——《ISBD统一版》的新特点	王松林 顾 蕊(05)	:103	RDA与中国,编目的国际化 [美]芭芭拉·B·蒂利特 张钰羚译(06) :14
			论智慧图书馆的三大特点 王世伟(06) :22
			新版COUNTER的特征及未来发展 李 洪(06) :29

JOURNAL OF LIBRARY SCIENCE IN CHINA 2012 VOL. 38

Total Contents

Seizing the Opportunity to Spur Innovation in Digital Library: A Keynote Report at the 2011 Annual Conference of Chinese Library and Library Society of China	Zhou Heping(01)	:4
--	-----------------	----

SPECIAL TOPICS: LINKED DATA STUDY

RDA and Linked Data	Liu Wei et al. (01)	:34
The Open Application Licenses of Linked Data	Zhang Chunjing et al. (01)	:43
The Current Technologies and Tools for Linked Data: A Case of Drupal	Xia Cuijuan et al. (01)	:49
Linked Data: Opportunities and Challenges for Library Services	Lin Haiqing et al. (01)	:58

SPECIAL TOPICS: LIBRARIES IN THE PUBLIC CULTURE SERVICE SYSTEM

The Creation of Demonstration Plots (Projects) and the Development of Public Libraries	Li Guoxin(03)	:4
Jiaxing Model: An Extension From Main-branch Library System to Library Service System	Li Chaoping(03)	:12
Regulation Design to Deepen the Suzhou Model in Building the Demonstration Plots	Qiu Guanhua(03)	:20

SPECIAL PAPER: DIGITAL LIBRARY STANDARD STUDY

A Study and Design on the Standard for the Networked		
--	--	--

Knowledge Organization System		
.....	Wang Jun,Bu Shuqing(04)	:39

RESEARCH PAPERS

An Empirical Research on the Three Dimensions Model of Psychological Contract of Librarians in Colleges and Universities	Li Tinghan et al. (01)	:68
Library Mobile Information Service:A Users' Needs Oriented Service Mode	Mao Yihong(01)	:76
Study on Integrated Information Behavior Research Framework	Wang Zhijin,Han Zhengbiao(01)	:87
On the Applicability of Journal Citation Identity Indicators in the Evaluation of Journal Impact	Su Fangli,Sun Jianjun(01)	:96
Author Coupling Analysis: An Exploratory Study on a New Approach to Discover Intellectual Structure of a Discipline	Ma Ruimin,Ni Chaoqun(02)	:4
Study on the Economic Value of Public Libraries Based on Cost-benefit Analysis	Li Chaoping,Ye Bin(02)	:12
An Informetric Comparison on LIS Methodology between Chinese and Foreign Articles	Zhang Li et al. (02)	:21
A Comparative Study on State Public Librarians' Professional Certification in the USA	Feng Jia(02)	:28
Research on Keywords Indexing for Chinese Bibliography Based on Word Roles Annotation		

..... Deng Sanhong et al. (02);38	OpenCSDB: Application of Linked Data in Scientific
Need-based Personalized Library 2.0 Services in Academic Libraries Feng Yinghua, Liu Lei (02);50	Database Shen Zhihong et al. (05);17
The Correlation between Peer Review and Bibliometric Analysis in Evaluating Scientific Publication Outputs: A Case Study of F1000 and WoS Song Liping, Wang Jianfang (02);62	Metadata Interoperability in Mass Digitization Project: A Survey and Suggestions Song Linlin, Li Haitao (05);27
Study on Cross-language Personalized Recommendation of Academic Literatures Lai Yuangen (02);70	Query Reformulation in Image Search Process Cao Mei (05);39
International Research Status, Hotspots and Frontier about Knowledge Communication Based on Mapping Knowledge Domain Qiu Junping et al. (02);78	Comparative Study on Standards for Knowledge Management in China, the European Union and Australia Xu Shaotong (05);49
Formal Semantic Description Standard Family for Chinese KOS (I): Realizing Full Description for Chinese Controlled Vocabularies by Expanding SKOS Zeng Xinhong (03);57	Exploring the Citation Networks for Knowledge Diffusion of Humanities and Social Sciences in China Zhao Xing et al. (05);59
On Legislation Architecture of Copyright Exceptions Applicable to Libraries of China Huang Guobin (03);69	Research on Principle of Children's Rights in Library Service Fan Bingsi (06);38
On User Behavior in Interactive Cross Language Information Retrieval Wu Dan (03);78	Research on the Funding Guarantee System of American Public Libraries Liu Xuan (06);47
Exploring the Psychological Inducement of Knowledge Communication and Sharing in Academic Blogs Gan Chunmei et al. (03);91	Design and Implementation of a Linked Data-oriented Framework for Resource Description and Organization in Semantic Digital Libraries Ou Shiyuan (06);58
Theoretical Research on Semantization of Library Resources Based on Informetric Analysis Qiu Junping, Yu Fan (04);71	The Structure Patterns of Web Resources' Hierarchical Organization Chen Chong et al. (06);72
Study on In-depth Integration of Library Collections Based on Semantics He Defang, Zeng Jianxun (04);79	Research on Revision and Evaluation of CCT Based on Automatic Indexing Data He Lin et al. (06);81
A Comparative Study of the Preservation of Ancient Books, Cultural Relics and Archives Liu Jiazheng, Liao Ru (04);88	Semantic Information Retrieval Research Based on Co-occurrence Analysis Qiu Junping, Lou Wen (06);89
Features and Difference Analysis of High-impact Papers in Information Science and Library Science Zhou Xiaoying et al. (04);99	
A Method for Thesauri Merging Wu Wenna, Wang Xing (04);110	REVIEWS
A Bibliometric Study on Downloading and Citation of Open Access Papers Niu Yuxin et al. (04);119	An Outline of Major Fields and Key Research Topics of Library, Information and Archives Science in the Future Five Years Ye Jiyuan (01);105
A Study on Zhucheng Model of Providing Public Library Services to Rural China Zang Yunping et al. (05);4	Recent Progress and Future Trends in the Research of Ontology Mediation: Evidence from Abroad Teng Guangqing, Bi Qiang (01);113
	Histories and Genres of Studies on Usability Evaluation of Digital Libraries at Home and Abroad Ma Cuichang et al. (02);90
	The Development and Characteristics of Foreign Research on the Credibility of Online Information Hu Lei (02);100
	Research Progress on Digital Resources Convergence of Libraries, Archives and Museums in Foreign

Countries	Xiao Ximing,Zheng Ran(03) ;26	Study on the Sustainable Development of Ancient Books Preservation and Conservation in China	Chen Hongyan,Liu Jiazen(02) ;107
Embracing Social Inclusion: An Introduction to Community Informatics in America	Li Gang et al. (03) ;40	Respecting Confucian Classics and Attaching Importance to Education to Become the Dominant Tool;Ideological Purpose of Chinese Ancient Literature Classification Activities	Jiang Yongfu(02) ;117
The Mission and Responsibility of Library Science Theories: Overview the 6th National Seminar on Fundamental Theories in Library Science	Huang Honghua,Zhou Jiagui(03) ;51	Linked Dataset Mapping Language: R2R	Tao Jun et al. (03) ;100
Strategic Regard to Public Library Development during 12th Five-year Period: An Interpretation to the <i>National Strategic Plan for Public Library Development</i>	Shen Xiaojuan et al. (04) ;4	A Criticism of Historical Materials on Chewk-woon Taam: A Discussion on <i>A Survey of Chewk-woon Taam's Life and Academic Achievements in Library Science</i>	Zhou Yi(03) ;110
Bringing the Teenagers into the Research Perspective of Information Poverty: The Evidence from the Information Behavior Studies of Teenagers	Liu Ya(04) ;12	On the Research Contents of the Library Social Responsibility	Bai Junli(03) ;117
A Review of Strategic Planning about Alliance and Cooperation for the Libraries and Archives Cause in Developed Countries	Ma Haiqun(04) ;21	Rights Management for Content Deposit and Distribution in Institutional Repositories	Zhang Xiaolin et al. (04) ;46
American Public Library History: A Literature Review	Zheng Yongtian(04) ;29	Comparison and Analysis of Content and Media Types in RDA and ISBD	Hu Xiaoqing(04) ;55
Conceptualization and Research Progress on User-generated Content	Zhao Yuxiang et al. (05) ;68	Mapping of Combined Category between Chinese Library Classification and DDC	Jia Junzhi,Hao Qianqian(04) ;63
Digital Divides Revisited: A Review on Definitions, Dimensions and Independent Variables (1989-2012)	Yan Hui,Sun Lili(05) ;82	The Design and Application Value of the Chinese Social Sciences Citation Index	Su Xinning(05) ;95
A Review on Foreign Studies of Collaborative Information Seeking Behavior	Wu Dan,Qiu Jin (06) ;100	From GMD to Content Form and Media Type: A New Characteristic of <i>ISBD Consolidated Edition</i>	Wang Songlin,Gu Ben(05) ;103
Research on Multi-paradigms of Information Science in Digital Context	Wang Lin(06) ;111	A Discussion of Patron Driven Acquisitions (PDA)	Bian Lifang et al. (05) ;109
A Discussion on Paths of Innovation and Development of the Annual Meeting of Library Society of China	Huo Ruijuan (06) ;121	A Discussion of Question Awareness in Library Science	Bai Junli(05) ;115
COMMUNICATIONS			
Research Libraries 2020: Knowledge Collaboratories?	Zhang Xiaolin(01) ;11	Thinking on Establishing the Museum of Ancient Books and Records in the Library	Zhang Zhiqing(06) ;4
Report on Hangzhou Library Foundation	Liu Ziheng,Yan Yuejun(01) ;21	RDA and China: The Internationalization of Cataloging	Barbara B. Tillett(06) ;14
The Analysis of A Guide to Digital Library Security Management and Its Interpretation	Huang Shuiqing,Ren Ni(01) ;25	On Three Main Features of the Smart Library	Wang Shiwei(06) ;22
		The Features and Future Prospects of the Newly Released COUNTER	Li Hong(06) ;29